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 دبیرخانه شورای گفت و گوی استان خراسان شمالیگزارش جلسه کارگروه تخصصی کارشناسی  

 "  یاستان خراسان شمال  یگفت و گوشورای  "  یکارشناس  تهیکم  عنوان جلسه:

 09/10/1403 :  تاریخ یکشنبه    روز:

 صادقی ، حسین نژاد ، تشکری ، حسینی ، مودی ، پاد ، احسانی ، کلماتی ، برزگر  کاظمی ، کریمی،    آقایان : حاضرین در جلسه

   : هدایی ، محروقی ، قدوسی ، رشیدی  ها    خانم

  دستورجلسه:   
 ( و ارائه پیشنهادات اصلاحی  1398) و اجرای سند سازگاری با کم آبی استان    لزوم اصلاح -        

  11  ساعت  09/10/1403روز یکشنبه مورخ    یخراسان شمال  یدولت و بخش خصوص  یگفتگو  یشورا   یکارشناس  تهیجلسه کم

 د یگرد بجنورد برگزار- یخراسان شمال ی معادن و کشاورز ع،ی،صنا یصبح در محل سالن جلسات اتاق بازرگان 

در این جلسه که با حضور جناب آقای کاظمی  ریاست محترم  اتاق بازرگانی ،صنایع، معادن و کشاورزی بجنورد برگزار  

گردید ،ضمن برشمردن اهمیت اصلاح و اجرای سند سازگاری آبی استان گفتند: متاسفانه طی سالهای اخیر کمبود انرژی در  

 همه حوزه ها وجود دارد. 

تولید ایشان افزودند: منظور از کم آبی نبودن آب کافی در حوزه های مختلف اعم از کشاورزی ،صنعت، معدن و سایر ارکان 

 و حتی معیشت است .

آقای کاظمی ضمن مهم شمردن موضوعات حوزه انرژی که به امنیت سرمایه گذاری لطمه می زند افزودند: به دلیل بحران های  

مختلفی که در حوزه انرژی با آن مواجه هستیم ، نیاز به جهاد عمومی است و هر فردی موظف است در مصرف بهینه انرژی  

 تلاش نماید. 

در ادامه جناب آقای حسین نژاد معاون محترم  شرکت آب منطقه ای استان افزودند: کارگروه ملی سازگاری با کم آبی در  

سال فعالیت خود ،دستاوردهای مختلفی اعم از تصویب برنامه سازگاری با کم آبی   3تاسیس شد و به مدت  06/12/1396تاریخ 

 استان کشور می باشد.  31در 

ایشان با اعلام اینکه کشور از یک سوم بارش متوسط جهانی و توزیع نامتوازن زمانی و مکانی آن و بالا بودن تبخیر،شرایط 

 اقلیمی در کشور ایجاد کرده که حداقل با ابزارهای فناورانه امروز منطبق نیست.

ایشان با اعلام گزارشی در خصوص سهم صرفه جویی از برداشت آب در برنامه های سازگاری با کم آبی خراسان شمالی 

 نسبت به صرفه جویی در برنامه سازگاری با کم آبی گفتند:
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شرب و بهداشت ،خدمات شهری و فضای سبز، صنعت، کشاورزی در حوزه آب سطحی و آب های زیر زمینی ، اعلام شده  

 است.

آقای حسین نژاد افزودند: با تلاش های شبانه روزی طی سنوات گذشته در فاز اول برنامه سازگاری با کم آبی استان خراسان  

 1405میلیون متر مکعبی از ابهای سطحی در افق  48میلیون متر مکعبی از منابع آب های زیر زمینی و  147/ 26شمالی با صرفه 

 ب کارگروه ملی سازگار کم آبی قرار گرفت.چارچوب اعتبارات موجود، مورد تصوی

 ایشان ضمن اعلام گزارشی در خصوص برنامه های میزان صرفه جویی سازگاری با کم آبی افزودند: 

 در دست پیگیری و اقدام می باشد. 1410تا  1406و برنامه ریزی برای فاز دوم  1405تا  1399در فاز اول یعنی سالهای 

آقای حسین پور از جمله مهمترین مسائلی که باعث شد روند انجام پروژه و طرح بصورت مستمر و بهینه محقق نگردد را عدم  

وجود منابع مالی از طرف سازمان برنامه و بودجه برشمردند و افزودند: جهت تحقق برنامه های صرفه جویی در برداشت  

از اول و دوم برنامه سازگاری با کم آبی سال ،تثبیت سطح ایستایی ،آبخوان  محصولات کشاورزی از منابع آب زیر زمینی در ف

 ها و ایجاد آبخیزداری نیاز مبرم با تامین بودجه می باشد.  

آقای حسین زاده با بیان برنامه های اعلام شده از سوی دستگاههای اجرایی افزودند: از جمله برنامه های اعلام شده می توان به  

اصلاح و بازسازی خطوط انتقال آب روستا ، اصلاح و بازسازی شبکه توزیع آب روستایی و هوشمند سازی تاسیسات آبیاری  

 تحت فشار و ... اشاره کرد. 

% کل کشور  2در ادامه جناب آقای صادقی نماینده محترم شرکت شهرک های صنعتی بیان داشتند : همانطور که مستحضرید  

شامل می شود  و ما برای    را  % بحث صنعت5که بیشترش مربوط به بخش کشاورزی است در استان هم  دارداستفاده صنعتی آب  

و قراردادی بستیم با شرکت مشاور     استفاده نمودیم    حلقه چاه  16مدیریت  این بحث از کنتورهای هوشمند الکترو مغناطیس در  

  و ای اقدام شرکت شهرک های صنعتی در این خصوص بود .تهیه برنامه جامع در خصوص مدیریت بحث آب  جهت در 

آن چیزی که در سند سازگاری برای  کلماتی نماینده محترم اداره حفاظت محیط زیست استان بیان داشتند :    آقای    در ادامه جناب

  انجام می گردد   که به صورت برنامه مدون فصلی   است  بحث پایش های صنایع و منابع آبی  است  محیط زیست استان تعریف شده

به  که  آب است    رخوانیکه در صنایع مهم است بحث بازچ موضوعی    گردد  ماهه به اداره آب منطقه ای ارائه می   6و به صورت  

چند سالی است که استفاده از آب    .جای استفاده از منابع آب زیرزمینی از همان تصفیه خانه در آبیاری فضای سبز استفاده شود

نامتعارف   های    وهای  تصفیه خانه  قرار گرفته فاضلاب شهری  آب های  استفاده  مورد  استان  تهیه آب    است   داخل  اکنون  که 

گرفته است  فولاد و لوله گستر قرار    مانند  یشهرستان اسفراین نیز صنایع بزرگ  در  و همچنینگردد .پتروشیمی بدینگونه فراهم می  

و مناطق خوبی که در دشت اسفراین استفاده می شود از دسترس این صنایع    .می گرددستفاده  از فاضلاب شهری اسفراین اکه  

تصفیه خانه  اغلب که شهرک های وجود داردناحیه صنعتی در استان  14حدود ، آب شرب و هدایت شود به سمت گردد خارج 

 متاسفانه   ولی.نرخ را کاهش می دهد  عیین  که ت وجود دارد  دارند بعضی ها پکیج دارند بحث اعتباری مطرح شد که پکیج هایی 
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اما زمانیکه بحث سازگاری با کم آبی را مطرح می کنیم بحث ناخود آگاه به سمت    .هدددراسفراین و شیروان دیگر جواب نمی  

کشاورزی و دوره های آموزشی که می   یتاکید در اراض .% مصرف آب در بحث کشاوورزی است80کشاورزی  می رود و ما 

گذارند می توانیم استفاده مطلوب تری را داشته باشیم .سازه های را می توانیم ایجاد کنیم در بحث جمع آوری هرز آب ها  

 سفره های آب زیرزمینی مسمر ثمر واقع شود .سیلاب ها و روان آب ها که می شود در تغذیه 

در مورد سند سازگاری با کم آبی از    در ادامه سرکار خانم هدی ای نماینده محترم اداره منابع طبیعی و آبخیزداری بیان داشتند : 

 1398و از سال  داشته ایم .% نسبت به تعهدات سند پیشرفت  90سالی که سند سازگاری به دستگاه ها ابلاغ شد ما تا کنون بالای  

کنتر  گردید.آغاز   مکانیک  برنامه  آمده  سند  جداول  در  که  چیزی  که  زمین  ما    لآبخیزداری  که  است  آبخیز  سیلاب 

هکتار اجرای آن به    480000و    است    هکتار به فاز اجرا رسیده  700000هکتار مطالعات آبخیزداری داریم که حدود  1100000

متر مکعب کمک به    530ری در هر هکتار  عملیات مکانیکی آن اجرا شده است ما واحدهای عملیات آبخیزدا .پایان رسیده است  

بحث اعتبار است که اعتباری که ما داریم جوابگوی  ه ایم .در ادامه  % پیشرفت داشت90جذب آب داریم با تعهدات ما در سند بالای  

 سند نیست .

  4الی   3تامین آب شرکت آب و فاضلاب با  در ادامه آقای حسینی نماینده شرکت آب و فاضلاب خراسان شمالی بیان داشتند :  

کیلومتر و شبکه انتقال   4678شبکه توزیع    ل  روستا بعد از بخش کشاورزی بیشتری مصرف کننده آب است که طو   839شهر و  

% است اگر اعتبارات متناسب باشد و بتوانیم جلوی هدر رفت را بگیریم شاید  30متر هدر رفت در شبکه توزیع و انتقال    2750آن  

% 30و  داریمم .میلیون متر مکعب در سال مصرف    80یکی از بهترین پیشنهادات باشد که می توانیم جلوی هدر رفت را بگیریم  

   .این مبلغ هدر رفت است که رقم قابل توجهی است

صنایع فولاد  آب بر هستند      واقع  در  صنایع فولادی  :   نماینده شرکت آب و فاضلاب خراسان شمالی بیان داشتند  آقای حسینی

% آب   50مرتبط با سد شیرین دره است حد اقل  آن  تامین آب بجنورد که قسمت عمده  واقعا بحث پساب را لازم دارند. در بحث  

اینکه الان  و  زیر سوال می رود  بالا دست    بجنورد  دارد کشاورزی صورت می گیرد و سموم وارد سد می شوند    در قسمت 

  گردد.خواهشمند است این موضوعات را مد نظر قرار دهند که سد دارد آلوده می 

دو تا بحث متفاوت است زمانی که شروع سه  ادامه جناب آقای تشکری نماینده محترم جهاد کشاورزی  بیان داشتند : عنوان جلدر  

وارد برنامه هفتم شدیم  مهمترین شرایط آن موقع این بود که  از آن اول برنامه ششم بودیم که بعد 97سال کردیم به تدوین سند 

میلیون سهم بخش   این مقدار هشتصد  از  است که  پذیر  نیم سهم آب های تجدید  و  میلیون  اعلام کردیم که یک  ما در سند 

میلیون متر مکعب     500بخش کشاورزی    سهم  کشاورزی است این اعدادی است که ما داشتیم و شروع کردیم به کار اکنون  

وقع که داشت سند تدوین  یک دلیل آن خشکسالی است همان م  داشته ایم .کهکاهش    در بخش کشاورزیاست در این مدت  

آن موقع هم با محدودیت منابع آبی رو به رو بودیم و  % در بحث خشکی بودند  40به طور میانگین اراضی آبی ما  گردید  می  

هشتگانه پروژه آبیاری بود که سهم  های  بود از پروژه  ان  یکی از مهمترین پروژه هایی که مد نظرماکنون اوضاع بدتر شده است  
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هکتار    100000که    اراضی آبی و زراعی است    هکتار1500000میلیون متر مکعب که واقعا نیاز است    50شود    این پروژه می

ولی منابع تخصیص متقاضی داریم و شرایط هم داریم    .اجرا کنیم    سته ایم  هکتار توان    42000اراضی مستعد هستند که تا کنون  

کیلوگرم    400کیلوگرم در متر مکعب آب به    04/0بهره وری کشاورزی را از    ه ایم  هکتار توانست42000ما با همین  نیافته است  

میلیون متر مکعب که سهمیه ما بوده تا    82ما ااز سهمیه  کیلوگرم بر می داریم ولی روند پرسرعت نیست    1400  برسانیم .اکنون  

% منابع برسیم به نظرم  100به  می توانیم  1405تا سال  . شده ایم % موفق 30تقریبا ه ایم.میلیون متر مکعب را محقق کرد 24کنون 

انجام می گرفته باید  تا زمانی که  .  است  نمی رسیم  نشده  بد  که   از عزیزان دعوت کنیمفنی  برای کمیته  انجام  هند  درخواست 

کنیم که    به جامع دانشگاهی و همه در کنار هم نظر خود را در خصوص بحث موجود اعلام  را اعلام کنند  ن  شادستگاهها و نظر

  پروژه آیا  یده ایم  و در این سند چه چیزی را ند   دوم اگر محقق نشده مسائل چه بوده است  است  اولا درصد تحقق چقدر بوده  

بحث کارگروه سازگار با کم آبی استان از جامعه دانشگاهی هم  مهمی که بتواند وزن داشته باشد وجود دارد پیشنهاد می شود در  

اگر منابع درست تخصیص پیدا می کرد ما   ه باشیم.در زمانی که تهیه شد سند بالادستی بهره وری هم داشت آید تا   دعوت به عمل

وجود دارد  یی هم  % کشاورزی صدمه خورده است با این کار و خسارت ها  20  ه ایم و در زمان پیک مصرف قطع برق هم داشت

 هم به تولید هم فنی ضربه خورد    ، ولی قابل بررسی است

ارف در تصفیه عمتنا    بیان داشتند : در خیلی از کشورها از آب های    نماینده محترم محیط زیست    کلماتیقای  آدر ادامه جناب  

خانه های استفاده می شود و در بخش کشاورزی استفاده می شود اما چیزی که مطرح است محیط زیست از خروجی تصفیه خانه  

استفاده برای استفاده سفره رها سازی  اولی استفاده برای زراعت و کشاورزی دوم    است    تا پذیرنده رو تعریف کرده  3فاضلاب  ها  

ها لزومش خانه برای آب های سطحی که هر کدام آنالیز خود را دارد اما آن چیزی که تعریف شده برای بحث خروجی تصفیه 

   .این است که ما پایش لحظه ای داشته باشیم

تدوین سند هیچکدام از دانشگاه ها وجود نداشتند   زمان    دربیان داشتند :    نماینده محترم دانشگاه    دکتر پاد در ادامه جناب آقای  

کار بسیار سختی  خوانی که  در بحث بازچر  در شورای حفاظت سازمان آب باز هم از جامع دانشگاهیون استفاده نگردیده است  

به کارگروه   نیاز  استفاده گردد بسیار سخت است و  است پساب زمانی که قرار است وارد چرخه شود و در حوزه کشاورزی 

تخصصی دارد در خصوص بحث بازیافت آب سالم از پساب آیا بازچرخوانی پساب در همه صنایع وجود دارد در پتروشیمی 

 دارد وجود دارد ولی در صنایع فولاد وجود ن

از ظرفیت دانشگاهی استفاده  می توانیم  ما  نیاز به بودجه نداریم    آنقدربحث بودجه کاملا درست است ولی در حوزه پژوهش ما  

کنیم بحث اصلاح الگوی کشت باز هم شرکت هایی در استان وجود دارند که به راحتی می توانند مصرف آب را در حوزه  

  .کشاورزی کنترل کنند

بارندگی در    میلیمتر    60یا    50بیان داشتند : ما استان کم آبی هستیم    نماینده محترم دانشگاه    آقای دکتر احسانیدر ادامه جناب  

% تعهدات بر  93سال واقعا عدد کمی است و این ناترازی آب هم یک روز مانند انرژی های دیگه گریبان گیر می شود طبق سند  



 اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران  
 

 یاستان یگفت و گو   یشورا رخانهیدب یکارشناس یفرم صورتجلسه کارگروه تخصص

 

 07-09-1402تاریخ بازنگری:                                        01شماره بازنگری:                                      QMS-FO-56   کد مدرک:

 دبیرخانه شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی  توزیع نسخ:   5

 

موارد لازم نیست کاری انجام دهند در سند قید بقیه % صرفه جویی  در مباحث کشاورزی داشته باشیم 10عهده کشاورزی است 

به اهداف برسند بحث آب زیرزمینی و ..... مقاومت نکنیم در مقابل استفاده از پساب بحث های علمی مانند پایش  گونه  شده چ

میلیون را تصفیه می کنیم و بقیه هدر می رود این پتانسیل وجود   10آب شرب فقط      میلیون متر مکعب  80لحظه ای را ایجاد کنیم  

به این سمت برویم مقاومت نیست و عملا کاری هم انجام نمی   .زیرساخت ها ایجاد گردد    یستیدارد که وارد صنعت شود و با

که کشاورزی را هم استفاده کنیم ولی متاسفانه    شود ما از ابی استفاده می کنیم به عنوان آب شرب که خیلی راحت می پذیریم

 ما آبی را استفاده می کنیم که بالادستش چندین آبادی دارند از آب استفاده می کنند  

 

 مصوبات 

مقرر گردید کلیه دستگاههای حاضر در جلسه نظرات و پیشنهادات سازنده و اثربخششان را در حوزه سازگاری با کم آبی    - 

 در اسرع وقت به دبیرخانه شورای گفتگو ارسال نمایند. 

مقرر گردید شرکت آب منطقه ای خراسان شمالی به عنوان دبیر شورای حفاظت آب اقدامات لازم جهت عضویت  اتاق - 

 بازرگانی ،صنایع، معادن و کشاورزی بجنورد و حوزه دانشگاهیان به عنوان عضو شورای حفاظت آب را پیگیری و اقدام نماید

 مستمر و پی در پی ادامه داشته باشد تا بتوان سند خوبی را ارائه داد   به صورت جلسات    بحث آب  دیقرر گردم - 

 قانون بودجه که صنعت موظف شده از آب شرب در بخش کشاورزی استفاده  8(  تبصره  9پیشنهاد ویژه این است که طبق  بند )  - 
متقاضی هستند ولی تا مصوبه میلیون متر مکعب پساب است صنایع خوبی داریم که    11نکند و از پساب استفاده نماید در استان ما  

  ای نباشد صنایع استقبال  خوبی به این قسمت ندارد چون هزینه بر است خواهشمند است این موضوع پیگیری گردد.
تشکیل کارگروهی از همه اساتید دانشگاهی مرتبط داخل استان خروجی طرح پژوهشی است که یک طرح کشوری و   - 

 علمی می شود 

 

  شرح:

 


